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 ملخص البحث
تعتبر مدينة الرمانة من المدن العراقية الحديثة ذات الطابع الريفي والتقليدي والتي نشأة ونمت فوق 

الفرات، مستفيدتا من القرار الإداري الذي جعل الأراضي الزراعية الممتدة على الضفة اليسرى لنهر 
، لتكتسب الصفة الحضرية التي حولت تلك القرية الزراعية الى 1968منها مركز ناحية في عام 

مدينة تشرف على اقليمها الممتد في ارض الجزيرة، والمحاذي لنهر الفرات من الحدود العراقية 
منطقة الجزيرة ، الا ان تلك الصفة اصطدمت  السورية غربا حتى حدود قضاء القائم شرقا ضمن

والمتمثل بنظام الترشيق الإداري الذي الغى الصفة الإدارية وجعل من  1987بالقرار الحكومي عام 
ناحية الرمانة جزءا حضريا يتبع لمركز قضاء القائم، لتنمو المدينة معتمدة على التصاميم القطاعية 

لتعود الصفة الإدارية للمدينة باعتبارها مركز ناحية  2002 للبلدية، واستمر هذا القرار حتى عام
الرمانة لتستمر وتتطور نتيجة تطور العوامل البشرية الأخرى، والتي يأتي في مقدمتها النمو 

عام  11788حتى بلغ هذا العدد  1977نسمة عام  1927السكاني الذي بدأ بعدد لم يتجاوز 
والعمرانية في تطور تلك الصفة الإدارية للناحية لتصبح ليساهم رفقة العوامل الاقتصادية  2020

المدينة مركزا لقضاء الرمانة منفصلا عن قضاء القائم من خلال الحدود الإدارية التي جعلت من نهر 
الفرات حدا فاصلا بين القضائيين، وقد اكتسب هذا التطور صدور اول تصميم أساسي للمدينة عام 

هكتارا  1884،3مدينة ومركبها الحضري والتي شغلت مساحة لينظم استعمالات ارض ال 2020
 ليعطي تركيبها الداخلي سماته المتميزة ويوجه نموها العمراني والوظيفي مستقبلا.

 المدينة، التركيب الداخلي، استعمالات الأرض، المركب الحضري.  -الكلمات المفتاحية: 

 

Abstract 
The city of Al-Rummaneh is one of the modern Iraqi cities with a rural and 

traditional character, which arose and grew over agricultural lands 
extending on the left bank of the Euphrates River, benefiting from the 
administrative decision that made it the center of a district in 1968, to 

acquire the urban character that transformed the agricultural village into a 
city that oversees its region It extends in the land of the island, adjacent to 
the Euphrates River from the Iraqi-Syrian border in the west to the borders 

of Al-Qaim district in the east, within Al-Jazirah region. However, this 
characteristic clashed with the government decision in 1987 represented by 

the administrative littering system, which canceled the administrative 
capacity and made the Rummana district an urban part that belongs to the 

Al-Qaim district center. To grow the city based on the sectoral designs of the 
municipality, and this decision continued until 2002 to return the 

administrative character of the city as the center of the Rummana sub-
district to continue and develop as a result of the development of other 
human factors, foremost of which comes the population growth, which 

began with a number of no more than 1927 people in 1977 until this number 
reached 11788 In 2020, the company, along with economic and urban 

factors, contributes to the development of that administrative capacity of the 
sub-district, so that the city becomes a center for the district of Al-

Rummaneh, separated from the Al-Qaim lit up through the administrative 
borders that made the Euphrates River a dividing line between the two 

judges, and this development gained the issuance of the first basic design for 
the city in 2020 to regulate the uses of the city’s land and its urban complex, 
which occupied an area of   1884,3 hectares, giving its internal structure its 

distinctive features and directing its future urban and functional growth. 
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